
  نيما احمدپور
در دنياي م�ا جماعتي هس�تند از ابواب جمعي 
فرهنگ و هنر، كه به رغ�م دلفريبي در محافل، 
نشريات و پيش�خوان كتابفروشي ها در زندگي 
طبيعي و ش�خصي خود، به معناي واقعي كلمه 
پاكباخته و مغبون به ش�مار مي آين�د. درعين 
حال، قريحه خ�دادادي و تيزفهمي ش�خصي، 
پرده اي بر اين خسران كش�يده و چهره و بروز 
اجتماعي آنان را آراسته است. اين قلم به رغم 
اذعان به مكانت ش�عري و گس�تره تأثير فروغ 
فرخ�زاد، او را در ع�داد اين جماع�ت مي بيند. 
در دوران كودك�ي، س�ركردن با پ�دري كه جز 
فرمانده�ي از طري�ق چكمه، چي�زي در چنته 
ندارد و س�پس يافتن محملي به نام »عش�ق« 
ب�راي ف�رار از قلمرو بدخلق�ي پدر. بع�د از آن 
زندگي با مردي كه وابسته به الكل است و شب ها 
تغيير ش�خصيت مي ده�د، بع�د از آن جدايي 
و پدري ك�ه ديگ�ر او را به خان�ه راه نمي دهد و 
همزمان افس�ردگي هاي دوري از فرزند، بعد از 
آن آشنايي با ابراهيم گلستان- كه به رغم همه 
مواهب - بسي عصبي است و به خلايق از آسمان 
هفتم مي نگرد! و نهايتاً رس�تن از جهان دريك 
روز پرتن�ش، در عص�رگاه بيس�ت وچهارمين 
روز از بهمن 45در33 سالگي! اين با كم و بيشِ 
خود، آيين�ه اي از زندگي يك�ي از نامدارترين 
شاعران ايران معاصر است!  در روزهاي گذشته 
كاميار شاپور فرزند فروغ فرخزاد در 66 سالگي 
درگذشت. او فرصت نيافته بود چندان با فروغ 
زندگي كند. رفتارهاي خانواده پدر، او را در باره 
مادر دچار حس�ي دوگانه كرده ب�ود. كاميار در 
قضاوت درباره مادرش، سرگش�ته و بلاتكليف 
ب�ود و معم�ولاً در گفت وگوه�ا، بخش هاي�ي از 
س�خن دل خوي�ش در اينب�اره را نمي گفت. او 
در ي�ك كلام، محصول يا برون دادي از س�بك 
زندگي روشنفكران ايراني بود. آنچه پيش روي 
شماست،گفت وشنودي اس�ت كه سال ها قبل 
با كاميار ش�اپور صورت گرفته است و آيينه اي 
از ح�ال و قال اوس�ت. اميد آنكه مقب�ول افتد. 

متولد چه سالي هستيد؟ 
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ش�ما تا به ح�ال چند نمايش�گاه نقاش�ي 
داش�ته ايد. كي و چگونه نقاشي خوانديد و 
از چه زماني كارتان را ب�ه صورت حرفه اي 

شروع كرديد؟
اوايل قرار نبود نقاشي بخوانم. بعد از ديپلم به انگلستان 
رفتم و آنجا ش��روع كردم به خواندن مهندسي، ولي 
بعد از ي��ك س��ال، آن را رها ك��ردم و رفتم  س��راغ 
جامعه شناس��ي، ولي باز هم دوس��ت نداشتم و رفتم 
سراغ نقاشي. در مدرسه هنر لندن، نقاشي خواندم و 
در سال 1357 فارغ التحصيل شدم و به ايران برگشتم 
و همانطور كه اش��اره كرديد، چند نمايشگاه نقاشي 
گذاشتم و  همين كار را ادامه دادم. در نقاشي سبك 
خاصي را هم دنبال نمي كنم. همين طور در حال تجربه 

هستم و به نقاشي فيگوراتيو علاقه دارم. 
از فروغ هم زياد طرح زده ايد؟

زياد نيس��ت. فوقش چهار، پنج نقش. اينها را از روي 
عكس هايش طرح زده ام كه بعضي هايشان را دوست 
نداش��تم و ريختم دور! من مدام در نقاش��ي در حال 
تجربه و تغيير هستم. فكر مي كنم در كارهاي قديمي 
ه��ر كاري را كه لازم ب��ود، انج��ام داده ام و حالا بايد 
كارهاي جديدي را انجام ده��م. خودم هم نمي دانم، 
موضوع برايم پيچيده است. بايد منتظر بمانم ببينم 
چه از آب در مي آيد. نقاش��ي هايي ك��ه از فروغ دارم، 

نهايتاً سه تا بيشتر نيست. 
از نقاشي هايتان از فروغ بگوييد. 

يكي را كه خيلي قديمي بود به دايي ام دادم. دو تاي 
ديگر هم دارم ك��ه يكي را با مداد رنگي كش��يده ام و 
دوس��تش ندارم و داده ام به يكي ديگر از دايي هايم، 
يعني از من گرفتند. يكي از طرح ها را كه خودم دوست 
دارم نگه داشته ام، چون فكر مي كنم بهترين طرحي 
است كه از فروغ زده ام. شايد بعدها طرح هاي بيشتري 

از او بكشم. نمي دانم. 
اولي�ن بار چ�ه زمان�ي طرح هاي ف�روغ را 

كشيديد؟
زماني كه در انگلستان بودم از روي عكس هاي فروغ، 

طرح هايي زدم. نقاشي به شكل جدي برايم از حدود 
22 سالگي شروع شد. تجربه هاي قبلي ام كودكانه و 
مبتدي بودند و برايم جدي نبودن��د. از فروغ هم اين 
اواخر به شكل جدي طرح زدم. قبلي ها مبتدي بودند. 
دليل خاصي دارد ك�ه تازگي ها به زدن اين 

طرح ها روي آورده ايد؟ 
خير، خيلي از نقاش ها هستند كه روي كشيدن پرتره 
از هنرمندان، شعرا و نويس��ندگان متمركز هستند و 

اساساً كارشان كشيدن پرتره است. 
مثلًا؟

مثلًا آقاي هانيب��ال الخاص. من در نمايش��گاهي از 
ايشان پرتره هاي زيادي از نيما يوشيج ديدم، اما كار 
من اين نيست كه چهره هاي هنري و ادبي را نقاشي 
كنم و فقط گاهي از روي تفنن اين كار را مي كنم. مثلًا 
در يكي از نمايشگاه ها، طرحي از صادق هدايت زدم 
كه روي بروشور نمايشگاه هم چاپ شد. از فروغ هم با 
همين انگيزه ها و به شكل تفنني نقاشي مي كشيدم، 
منتها به كسي نشان نمي دادم. اين اواخر كه كارهايم 
پخته تر شدند، آنها را ارائه دادم. كارهاي قديمي را از 
نظر تكنيك نمي پسندم و ضعيف هستند. در مجموع 
بيشتر روي احساس نقاش��ي كردم، والا قصد خاصي 
براي اين كار نداشتم! من كلًا بيشتر احساسي نقاشي 
مي كنم. اولين بار در خوابگاه دانشگاه در انگليس يك 
نقاشي از فروغ كشيدم كه فكر مي كنم هنوز همان جا 
باشد. خودم از آن نقاشي راضي نيستم. فروغ سوژه اي 
است كه گهگاه به سراغش رفته و نقاشي اش كرده ام. 
اش�اره كرديد طرح هاي فروغ را بيشتر از 
روي عكس هاي�ش زده اي�د. خودتان هيچ 

تصويري از او در ذهن نداريد؟ 
وقتي بچه بودم، ظاهراً چند ب��اري ديداري بين من 
و فروغ ب��وده كه خوب ي��ادم نمانده اس��ت. در دوره 
دبيرس��تان، او را خيلي ك��م ديدم. پدرم ب��ا خانواده 
مادري ام ارتباطي نداش��ت و به خانه آنها رفت و آمد 
نمي كرديم. بعدها كه بزرگ تر شدم، خودم سعي كردم 
اين ارتباط را برقرار كنم، ولي پدرم به شدت نسبت به 
اين موضوع حساسيت داش��ت و به همين خاطر من 
فروغ را نديدم. بعد هم كه به دبيرستان رفتم و خودم 
مي توانستم تصميم بگيرم، فروغ تصادف كرد و از دنيا 

من فروغ را بيش�تر از روي كارهايش 
مي شناسم. به نظرم فروغ يك هنرمند 
كم نظير است و كسي نمي تواند اشعار 
و كارهاي هن�ري او را نادي�ده بگيرد. 
افسوس مي خورم فرصت پيدا نكرد تا 
به مفاهيم و معاني عميق تري دست پيدا 
كرده و آنها را به ديگ�ران منتقل كند
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»نگاهي به فروغ فرخزاد از منظر مه آلود فرزند« درگفت وشنود با كاميار شاپور
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 مادرم را 
از روي شعرهايش مي شناسم!

رفت. اگر زنده مي مان��د، به خاطر اينكه من ديگر 
بزرگ شده بودم، حتماً اين ارتباط برقرار مي شد. 
شايد من هم مي توانستم از آن همه نبوغ و توانايي 
فروغ بهره ببرم و كمك بگي��رم، ولي به هر حال 
تقدير به اين شكل رقم خورد و متأسفانه نتوانستم 

از وجود او استفاده كنم. 
اين موضوع براي شما به صورت حسرت 

و دريغ در نيامد؟
به هر حال با پدرم زندگي مي كردم و او هم دوست 
نداش��ت من مادرم را ببينم و ابداً اجازه نمي داد. 
البته كه خيلي دلم مي خواست مادرم هم در كنار 
پدرم بود. قطعاً خيلي در زندگي من تأثير داشت 
و مي توانس��تيم زندگي خوبي داشته باشيم، ولي 
نشد. فروغ خيلي با استعداد، پويا و پرانرژي بود و 
با اينكه سن زيادي نداشت، دست به هر كاري كه 
مي زد، موفق بود. ترجمه، نقاشي، تئاتر، فيلمسازي 
و از همه مهم تر شعر. اگر قرار باشد حسرت بخورم، 
بايد حس��رت خيلي چيزها را بخ��ورم و ديگر به 
همين زندگي عادي خودم ه��م نمي توانم ادامه 
بدهم. راستش را بخواهيد، من شعر فروغ را خيلي 
بيشتر از خودش مي شناس��م. به هر حال زندگي 
به ش��كلي در آمد كه نتوانستيم زياد با هم باشيم 
و به هم انس بگيريم. من فقط دو، سه سال با فروغ 
زندگي كردم و جاي خالي او را هميشه در زندگي ام 
حس مي كردم. حال من حال آدمي است كه يك 
عمر در كوير زندگي كرده است و حالا آمده اند و 
به او مي گويند دريا را توصيف كن! طبيعي است 
نمي تواند، چون اصلًا دريا را نديده است و نمي داند 

چگونه چيزي است. 
فروغ، اوايل در اش�عارش زياد با ش�ما 
ح�رف زده و بعد ناگهان س�كوت كرده 
اس�ت! انگار به اين نتيجه رس�يده كه 
بهتر است اين رابطه عاطفي را مسكوت 

بگذارد. نظرتان چيست؟ 
من اين ح��رف را قب��ول ندارم. حت��ي در بعضي 
از اش��عار كتاب »تولدي ديگر« هم اش��اره هايي 
وجود دارد كه نش��ان مي دهد اين رابطه عاطفي 
در ذهن ايش��ان ادامه داشته اس��ت. مثلًا وقتي  
مي گويد:»وقتي چشم هاي كودكانه عشق مرا با 
دس��تمال تيره قانون مي بستند« كاملًا مشخص 

است دارد از چه چيزي زجر مي كشد. 
 از ترجمه اشعار فروغ خبر داريد؟

گاهي آقاي بيژن اسدي پور در نامه هايشان بعضي 
خبرها را به من مي دادن��د. مثلًا مي دانم »تولدي 
ديگر« چندين بار ترجمه و چاپ شده است. من 
كتابي ديدم كه در آن در مورد زنان نويس��نده و 
ش��اعر خاورميانه مطالبي نوشته ش��ده بود و در 
آن در باره فروغ ه��م مطلب ب��ود. مي دانم آقاي 
جلال خسروش��اهي با همكاري يك شاعر ترك 
ترجمه هاي تركي از ش��عرهاي فروغ را با عنوان 
»در غروبي ابدي« چاپ كرده اند. برادرخوانده من 
آقاي حسين منصوري هم � كه در آلمان هستند � 
خيلي فعاليت مي كردند كه اشعار فروغ را به آلماني 
ترجمه و در آنجا منتشر كنند. در جاهاي ديگر دنيا 
مثل فرانسه و امريكا هم خيلي ها علاقه مند هستند 

كه اشعار فروغ را ترجمه و منتشر كنند. 
ش�ما ب�ا ب�رادر خوانده ت�ان در تماس 

هستيد؟
حدود يك س��الي در لندن با هم زندگي كرديم. 
حس��ين بعد از اينكه ديپلم گرف��ت، آمد خارج. 
يك س��ال با هم بوديم و بعد به آلم��ان رفت. از 
انگلستان خيلي خوش��ش نيامد. بيشتر خواهر و 
برادرهاي مادرم، در آلمان بودند و حس��ين آنجا 
راحت تر بود. بعد از فوت فروغ، حسين رابطه اش 
را با خانواده مادري قط��ع نكرد و همچنان با آنها 

ارتباط داشت. 
در هر حال ش��نيده ام كه اش��عار فروغ بيشتر از 
اش��عار ديگر ش��عراي معاصر ايران ترجمه شده 
اس��ت و خارجي ها بيشتر از بقيه ش��عرا با اشعار 

فروغ آشنا هستند. 
از چاپ كتاب هاي فروغ حق و حقوقي 

هم به شما مي رسد؟
بله، از قديم كه انتشارات مرواريد كتاب هاي فروغ 
را چاپ مي ك��رد، به من ، پدر و م��ادر فروغ حق 
و حقوقي مي رس��يد. بيش��تر كتاب هاي فروغ را 
انتشارات مرواريد و مدتي هم انتشارات اميركبير 
چاپ مي كردند. بع��د هم كه چ��اپ كتاب هاي 
»عصيان« و »اسير و ديوار« ممنوع شدند. مدتي 
هم قرار بود بعضي از مطالبش حذف و چاپ شوند. 
شنيدم در اروپا مجموعه اشعار فروغ را به صورت 
قاچاقي چاپ كرده ان��د و هيچ حق و حقوقي هم 
به ما ندادند. البته اين بلا س��ر همه نويسنده ها و 

شعرا آمده است. 

به عنوان يك نقاش و طراح، نقاشي هاي 
فروغ را چگونه ارزيابي مي كنيد؟

به نظرم طرح هاي فروغ خيلي قوي اند، مخصوصاً 
طرح هاي كلاس��يك فروغ خيلي زيبا و ش��كيل 
هستند. طراحي هاي سريع )اسكيس( زيادي هم 

از ايشان باقي مانده است. 
اين نقاشي ها و طرح ها كجا هستند؟

چند تايي در خان��ه خود ما و تع��دادي در منزل 
پدربزرگم هس��تند. فروغ از نقاشي هاي نقاشان 
ديگر هم مجموعه با ارزشي داشت. سعي كرديم 
دفترچه هاي ش��عر فروغ را هم حف��ظ كنيم. اگر 
دايي ه��ا و خال��ه ام و همين طور آقاي گلس��تان 
موافقت مي كردند، شايد روزي اينها را به صورت 

موزه در مي آورديم.
با توجه به اينكه فروغ كتاب »ديوار« را 
به پرويز ش�اپور تقديم كرده است، آيا 
تصور نمي كنيد به رغ�م جدايي، رابطه 

عاطفي مهمي بين اين دو برقرار بود؟ 
چرا، با اينكه از هم جدا شدند، ولي فكر مي كنم به 
هم علاقه داشتند، اما اينكه جنس اين علاقه چه 
بود، نمي دانم. اين را بايد از پدرم مي پرسيديد. من 

كه از احساسات آنها نسبت به هم خبر ندارم. 
ش�ما ب�ا خال�ه، دايي ه�ا و مادربزرگ 

مادري تان، رابطه داشتيد و داريد؟ 
بله، بعد از اينكه به سني رسيدم كه خودم بتوانم 
تصميم بگيرم، اين رابطه را برق��رار كردم و ادامه 

هم دارد. 
تحلي�ل كلي ش�ما از ش�خصيت فروغ 

چيست؟
من فروغ را بيش��تر از روي كارهايش مي شناسم. 
به نظرم فروغ يك هنرمند كم نظير است و كسي 
نمي تواند اش��عار و كاره��اي هن��ري او را ناديده 
بگيرد. فروغ ج��اي محكمي در ادبي��ات معاصر 
ايران دارد. انس��ان بايد نبوغ زيادي داشته باشد 
كه فقط 32 س��ال زندگي كند، ولي در اين مدت 
كوتاه بتواند اينقدر عميق، پخته و دست نيافتني 
حرف بزند. افسوس مي خورم فرصت پيدا نكرد تا 
به مفاهيم و معاني عميق تري دست پيدا كرده و 
آنها را به ديگران منتقل كن��د. فروغ غير از اينكه 
مادر من اس��ت، شاعر بزرگي اس��ت و به شخصه 
مقداري قريحه شاعرانه را از او به ارث برده ام، منتها 
احساسات شاعرانه خود را بيشتر به صورت نقاشي 
بيان مي كنم. به نظر من فروغ حرف هايي را مي زند 
كه گاهي تصاويري را جلوي چشم آدم مي آورد كه 
مثل شهود است و انس��ان را هيجان زده مي كند. 
بسيار خلاق و صادق است و همين ويژگي هاست 

كه به شعر او جاودانگي مي دهد. 
خود شما هم شعر گفته ايد؟

بله، م��ن از 14-13 س��الگي ش��عر مي گفتم كه 
بعضي از آنها در نش��ريات چاپ شدند. مجموعه 
شعري به نام »اتاقي در كومه ها« هم دارم كه در 
سال 1356 و در 26 سالگي س��رودم و انتشارات 
مرواريد چاپ كرد. اين اشعار را از خارج فرستادم 
كه اينجا چاپ شدند، اما از وقتي به شكل جدي به 
نقاشي پرداختم، ديگر شور و شوق سابق را براي 
شعر گفتن و نوشتن نداشتم و نقاشي به من لذت 
بيشتري مي داد. ادعا نمي كنم شاعرم و فقط گاهي 
براي دل خودم شعر مي گويم. عاشق تصوير هستم 
و اگر ش��عر هم مي گويم، در واقع تصوير است كه 
مرا به سمت شعر مي كشاند. بيشتر دلم مي خواهد 
شعر را به تصوير بكش��م. تجربه دلپذيري است. 
متأسفانه بعد از اينكه ذهنم سخت مشغول نقاشي 
شد، رابطه ام با شعر ضعيف شد و ديگر مثل قديم ها 
شعر نمي خوانم. البته شايد به اين دليل هم باشد 
كه ديگر شعراي بزرگي نداريم. به نظر من ما داريم 
در نوعي حالت بحران شعري به سر مي بريم و هيچ 
چهره جديدي در اين عرصه نداريم. اشعاري كه 
در نشريات چاپ مي شوند، واقعاً نسبت به اشعار 
فروغ، اخوان، س��پهري و ديگران بس��يار ضعيف 
هستند و ديگر كمتر نشانه اي از خلاقيت در آنها 
ديده مي شود. مهم ترين دليلي هم كه رابطه ام با 

شعر ضعيف تر شده همين است. 
پسر فروغ بودن چه حسي داشت؟

من كلاس نهم بودم كه ف��روغ فوت كرد. مدت ها  
فروغ را نديده بودم. مجله س��پيد و سياه مقاله اي 
در باره فروغ چاپ كرد و عكس من و حس��ين را 
هم زد. فقط يكي از بچه هاي مدرسه عكسم را در 
مجله شناخته بود، ولي بقيه بچه ها اصلًا خبردار 
هم نشدند! در هر حال خيلي بچه بودم و در عوالم 
نوجواني سير مي كردم كه فروغ از دنيا رفت. البته 
خوشم مي آيد كه پسر فروغ هستم، ولي با آن پزُ 
نمي دهم. راس��تش را بخواهيد در عين حال كه 
پس��ر فروغ بودن به من اعتماد به نفس مي دهد، 
دلم نمي خواهد در باره خاطراتم حرف بزنم، چون 
احساساتم جريحه دار مي شوند و اذيت مي شوم. 

فيلم »خانه سياه اس�ت« فروغ فرخزاد 
يكي از ماندگارترين آثار سينماي مستند 

است. نظر شما در اينباره چيست؟ 
متأس��فانه اين فيل��م را نديدم. بعض��ي وقت ها 
دانشجويان سينما مي آيند و سراغ اين فيلم را از 
من مي گيرند. مي دانم در آلمان در شب فروغ اين 
فيلم را نشان دادند. نمي دانم چرا بعد از انقلاب، اين 

فيلم چندان مطرح نشد و آن را نمايش ندادند. 
و سخن آخر؟

آقاي يدالله رؤيايي در مقدمه يكي از كتاب هايشان 
مي نويسند »ش��اعر! از باران نگو، ببار« به نظر من 
فروغ اينگونه اس��ت، يعن��ي مي بارد و باران س��از 
است. اشعارش پر از تصوير، خلاقيت و گاهي نوعي 
سادگي معصومانه و كودكانه است. به هر حال من 
حس خيلي خوبي نسبت به اشعار، نقاشي ها و آثار 
او دارم و با آنها رابطه عاطفي خوبي برقرار مي كنم. 
با تشكر از فرصتي كه در اختيار ما قرار 

داديد. 

  عبدالرفيع حقيقت
كتابي كه در اين مختصر 
در صدد معرفي آن هستيم، 
ذيل عنوان » ش��وخي در 
محافل جدي« شامل 580 
شوخي مختلف سياسي، 
اجتماعي و ادبي مربوط به 
دوره پهلوي است، حاصل 
نيم ق��رن روزنامه نگاري 
ش��ادروان دكت��ر نصرالله 
شيفته، روزنامه نگار مشهور ايران و سردبير روزنامه هاي 
» مرد امروز«، » باختر امروز« و س��رانجام مدير مجله 
» دانشمند« و نخستين رئيس انجمن دانش پژوهان 
ايران است كه در طول مدت 50 سال روزنامه نگاري 
خود با علاقه مندي ويژه اي جمع آوري كرده است. لازم 
به توضيح است كه نگارنده از سال هاي بسيار دور ابتدا 
در هيئت تحريريه مجله دانشمند و سپس در انجمن 
دانش پژوهان ايران و انجمن ادبي و پژوهش��ي آفتاب 
حقيقت با مرحوم دكتر نصرالله شيفته پيرامون چاپ 
و انتشار آثار مربوط به حوادث سياسي نيم قرن اخير 
همكاري بسيار دوس��تانه و صميمانه اي داشته ام. به 
همين جهت به ترتيب كتاب هاي زندگينامه مبارزات 
سياس��ي دكتر حس��ين فاطمي، وزي��ر امورخارجه، 
دكتر محمد مص��دق و مدير روزنام��ه باخترامروز در 
س��ال1364 خورش��يدي از طرف انتش��ارات آفتاب 
حقيقت و زندگينامه و مبارزات سياسي دكتر محمد 
مصدق، نخست وزير محبوب و مشهور ايران در زمان 
س��لطنت محمدرضا ش��اه پهلوي از طرف انتشارات 
كومش در سال1370 خورش��يدي در تهران چاپ و 
منتشر شد. دست نوشته هاي كتاب »شوخي در محافل 
جدي« نيز در همان زمان براي چاپ و نش��ر تحويل 
اينجانب شده بود. متأس��فانه به علت گرفتاري هاي 
متعدد در كارهاي پژوهش��ي، تنظيم، تدوين، چاپ و 

انتشار اين كتاب تاكنون به تأخير افتاده است. 
اكنون بسيار خرسندم كه يكي ديگر از آرزوهاي ديرين 
گردآورنده اين كتاب كه بعد از سال ها بيماري سرانجام 
در ارديبهشت سال1374 خورشيدي در خارج از كشور 
زندگي را بدرود گفته است به شادي روح آن مرحوم 

به عنوان » هديه شادي« از طرف انجمن دانش پژوهان 
ايران به خوانندگان ارجمند تقديم مي ش��ود. مرحوم 
شيفته در معرفي اين اثر نكاتي جالب به قلم آورده كه 

اشاره به شمه اي از آن خالي از لطف نيست: 
1-  نخست آنكه خوانندگان دريابند كه همه  مذاكرات، 
بحث ها و گفت وگوها كه در مجالس رسمي، جلسات 
هيئت وزي��ران، كنفرانس ها و ديگر مراكز سياس��ي، 
علمي و ادبي انجام مي شود، كاملًا جدي نيست، چه 
برخي از شركت كنندگان در اين جلسات در لابه لاي 
مذاكرات سياس��ي، علمي، ادبي و... با استفاده از يك 
لطيفه، ش��عر، ضرب المثل طنزگونه موجب انبساط 
خاطر حضار مي شوند كه جلسات و مباحثات از حالت 

يكنواختي خود به  در  مي آيد. 
2-  نكته  ديگر آنكه در يك قرن اخير بسياري از رجال 
سياسي، پارلماني، اداري و دانشگاهي با آنكه از هوش 
و ذكاوت سرشاري برخوردار بودند به اين نكته تظاهر 
مي كردند كه با اداي سخني يا حركتي در زير ماسك 
بي حواسي، فراموشكاري و بيهوشي، حضار ايشان را 
افرادي ساده لوح بنامند تا مورد لطف و محبت همگان 
قرار گيرند، زيرا براساس يك اصل مسلم در جامعه ما 
فرض عمومي برآن اس��ت كه رجال زيرك و باهوش، 
شيطان صفت و بند و بست چي و  سودپرست هستند. 

3-  نكته سوم آنست كه بس��ياري از رجال هوشمند 
و زيرك م��ا در قرن معاصر كه در كن��ار ديكتاتورها و 
شخصيت هاي تندخو قرار داشتند و با مأموران پليس 
و جاسوس��ان اجنبي دچار مش��كلاتي دست و پاگير 
مي ش��دند، آنها ناگزير بوده اند در زير اين ماس��ك با 
رفتاري خنده آور و اداي كلمات��ي مضحك خود را از 

خطرات احتمالي برهانند. 
4- هدف ديگر نويس��نده آن بود كه ب��راي ضبط در 
تاريخ و معرفي رجال و موقع شناس��ي و نكته سنجي 
برخي از ايشان به منظور شناس��ايي روحيات و رفتار 
رجال سياسي، اداري، اقتصادي و ادبي معاصر ما براي 

نسل هاي آينده مداركي در دسترس باشد. 
5-  نويس��نده در گ��ردآوري اين لطيفه ه��ا از منابع 
مختلف گوناگون اس��تفاده كرده اس��ت. بيش��تر از 
همان شخصيت ها كه در متن ش��وخي قرار داشتند، 
يا شنوندگان و حاضران در آن جلسات، يا از دوستان 
روزنامه نگار و يا از سياستمداران، ارتشيان سالخورده 

و بازنشسته. 
6-  وسواس��ي كه م��ن نويس��نده در گ��ردآوري اين 
شوخي ها به كار مي بردم، بيشتر بدان جهت بود كه فقط 
از يك منبع آن را مورد استفاده قرار ندهم تا بعداً دچار 
مشكلاتي شوم، به همين مناسبت آن را دو سه بار با افراد 

مطلع و مطمئن مورد محك و آزمون قرار مي دادم. 

  به بهانه بازنشر اثر تاريخي
 »شوخي در محافل جدي«

طنز سياست پيشگان

   محمدرضا پهلوی در كنار احمد قوام و مظفر فيروز 

م�ن كلاس نه�م ب�ودم ك�ه فروغ 
فوت كرد. مدت ها  ف�روغ را نديده 
بودم. مجله س�پيد و سياه مقاله اي 
در باره ف�روغ چاپ ك�رد و عكس 
من و حس�ين را ه�م زد. فقط يكي 
از بچه هاي مدرس�ه عكس�م را در 
مجله شناخته بود، ولي بقيه بچه ها 
اصلًا خبردار هم نشدند! راستش را 
بخواهيد در عين حال كه پسر فروغ 
بودن به من اعتماد به نفس مي دهد، 
دل�م نمي خواهد در ب�اره خاطراتم 
ح�رف بزن�م، چ�ون احساس�اتم 
جريحه دار مي شوند و اذيت مي شوم
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